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UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

   
Elérhető a Magyar Tudomány júliusi száma 

Megjelent a Magyar Tudomány legújabb száma, melynek tematikus összeállítása: Érdektelenek-e a magyar fiatalok? Az ifjúsági 

társadalom szociológiai és politikatudományi megközelítéseiről. Vendégszerkesztő: Szabó Andrea. A folyóirat regisztráció nélkül 

hozzáférhető a kiadó Magyar Elektronikus Referenciamű Szolgáltatás oldalán…” Forrás: Mersz.hu: teljes cikk > 

Kommunikáció, kulturális kapcsolatok, eredetiség 

Az Erdélyi Múzeum-Egyesületben július 9-én (kedden) 17 órától Vicsacsán Réka, a Phoenixi Magyar Kulturális Egyesület elnöke, 

egyetemi oktató, kommunikációs szakember (Phoenix, Arizona), tart előadást, majd Balogh Gizella kolozsvári tankönyvszerző, a 

Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége Ezüstgyopár díjasa Olvasni tanítom a gyermekemet című, 2023-ban megjelent kötetéről 

beszélget. Az esemény moderátora Egyed Emese…” Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

 

Új alapokra helyezik az ukrán–magyar kapcsolatokat 

Kijevbe érkezett kedd reggel Orbán Viktor, az Európai Tanács soros elnökségét betöltő Magyarország miniszterelnöke, ahol 

Volodimir Zelenszkijjel, Ukrajna elnökével folytat tárgyalásokat. A megbeszélés legfontosabb témája a béke megteremtésének 

lehetősége, valamint megtárgyalják a magyar–ukrán kétoldalú kapcsolatok aktuális kérdéseit is – közölte a sajtófőnök. [...] Olha 

Sztefanisina európai és euroatlanti integrációért felelős miniszterelnök-helyettes úgy véli, Kijevnek sikerült haladást elérnie a 

kapcsolataiban Magyarországgal annak ellenére, hogy Orbán Viktor kormánya – szavai szerint – „emberek egy nagyon specifikus 

csoportja”. [...] Budapest persze nem követeli „az összes 2014 óta elfogadott törvény hatályon kívül helyezését”. A lista lényegében 

11 problémát határoz meg, amelyek megoldására Magyarország úgy tekint majd, mint a kisebbségi „jogok helyreállításának” 

mutatójára. Íme a 11 pont!…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > 

Változások oktatásügyi kérdésekben 

A gyakorlati alapképzés megtagadása a katonai szolgálatra alkalmasnak minősített férfi hallgatók által alapul szolgál az oktatási 

intézményből való kizárásukhoz – derül ki a miniszteri kabinet 2024. június 21-i 734. számú határozatához csatolt eljárásrendjéből. 

[...] Szeptember 1-jétől az első osztályok tanulói létszáma legfeljebb 24 gyermek lehet – jelentette az RBK–Ukrajina az Oktatási és 

Tudományos Minisztérium (MON) honlapjára hivatkozva június 13-án. [...] Az alapképzésre jelentkezők legfeljebb 15 helyre 

nyújthatják be jelentkezésüket – jelentette be Mihajlo Vinnickij oktatási és tudományos miniszterhelyettes. Mint arról az Ukrinform 

beszámolt, július 1-jével megkezdődött a felsőoktatásba történő felvételhez szükséges elektronikus regisztráció. Ehhez szükséges a 

teljes általános középfokú végzettséget igazoló bizonyítvány, valamint a szakmai utánpótlás alapképzés, a szakorvosi és az 

alapképzési oklevél…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Köszöntő: 94 éves lett Lizanec Péter professzor 

Lizanec Péter professzor, az MTA külső köztestületének tagja 1930. július 2-án született, kandidátusi és nagydoktori disszertációját 

a kárpátaljai ukrán nyelvjárások hungarizmusaiból írta, ezt 1970-1976 között háromkötetes monográfiában jelentette meg. […] 

1966-ban az Ungvári Állami Egyetem Tudományos tanácsa a Magyar Nyelv és Irodalom Tanszék vezetőjévé választotta meg. Az 

intézmény neve 1970-től Magyar Filológiai Tanszék lett. Itt jelent meg A kárpátaljai magyar nyelvjárások szótára két kötetben 

2012-ben és 2013-ban. A tanszék tanárai kollektív munkában jelentették meg A kárpátaljai magyar lakosság balladái című munkát. 

[…] A tudományos kutatások szempontjából fontos volt a Hungarológiai Központ létrehozása a Magyar Filológiai Tanszék bázisán, 

itt alapították meg az Acta Hungarica c. folyóiratot. A Hungarológiai Központ bázisán alapította meg 1993-ban a Kárpátaljai Magyar 

Diákok és Fiatal Kutatók Szövetségét…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Doctorandus-hétvége Nagydobronyban 

2024. június 21–23. között rendezték meg a Momentum Doctorandus – a kárpátaljai magyar doktoranduszok szervezete – soron 

következő tudományos s egyben csapatépítő rendezvényét, melynek a Nagydobronyi Erdei Iskola és Kutatóbázis adott otthont.Az 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 

 2024. július 4. 
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https://mersz.hu/magyar-tudomany-202407/
https://eme.ro/esemeny/kommunikacio-kulturalis-kapcsolatok-eredetiseg
https://karpataljalap.net/2024/07/03/zelenszkij-orban-talalkozo-uj-alapokra-helyezik-az-ukran-magyar-kapcsolatokat
https://karpataljalap.net/2024/07/02/ukran-magyar-kapcsolatok-kijev-szerint-tapasztalhato-haladas
https://karpataljalap.net/2024/06/27/orban-11-kovetelese-hol-tartanak-az-ukran-magyar-egyeztetesek-kisebbsegi-jogokrol
https://kiszo.net/2024/07/02/karpatalja-kormanyzoja-tortenelmikent-ertekelte-volodimir-zelenszkij-es-orban-viktor-kijevi-talalkozojat/
https://karpataljalap.net/2024/06/25/kizarjak-felsooktatasi-intezmenyekbol-katonai-gyakorlati-alapkepzest-megtagado-ferfi-hallgatokat
https://karpataljalap.net/2024/06/25/mon-csokkenti-az-elso-osztalyok-letszamat
https://kiszo.net/2024/07/03/az-alapkepzesre-jelentkezok-legfeljebb-15-helyre-nyujthatjak-be-jelentkezesuket/
https://kiszo.net/2024/07/02/koszonto-94-eves-lett-lizanec-peter-professzor/


       

ROMÁNIA/ERDÉLY 

immár több mint 10 éve tartó eseménysorozat központi elemei a szervezet tagjainak és aktivistáinak előadásai, amelyeket kötetlen 

beszélgetések és ismerkedések követnek. Hasonlóképp valósult meg ez alkalommal is az esemény, ahol Benedek Viktória, a 

Momentum Doctorandus alelnöke üdvözölte a résztvevőket, bemutatta az előadókat és ismertette a programot. Elsőként Tóth Attila, 

a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Földrajz és Turizmus Tanszékének adjunktusa tartott előadást A vallás és a 

turizmus kapcsolódási pontjai Kárpátalján a turisztikai termékfejlesztés tükrében címmel. Ezt követte…” Forrás: Karpataljalap.net: 

teljes cikk > 

Videó: Réti János jubileumi kiállítása az Ungvár galériában 

Alapítója és egyik legaktívabb tagja a Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek Révész Imre Társaságának, több tucat ukrajnai 

és külföldi kiállítás résztvevője, a Boksay és Erdélyi díj tulajdonosa, neve bekerült a Kortárs Magyar Művészek Enciklopédiájába. 

Réti János idén ünnepelte 75. születésnapját. Ungvár a második város, ahol az évforduló alkalmából a művész bemutatja alkotásait. 

Előzőleg a Munkácsy Mihály Magyar Házban szerveztek tárlatot, most pedig az Ungvár galéria tágas kiállítóterme ad helyet a 

művész különböző időszakokban készült alkotásainak. Réti János, egy sokoldalú művész, aki minden alkalommal lenyűgöz a 

különböző stílusokban és műfajokban szerzett tudásával, fogalmazott Erfán Ferenc a jóbarát, az ungvári Boksay József 

Szépművészeti Megyei Múzeum igazgatója. Réti János alkotásai pozitivitással töltenek fel, az élet élvezetére buzdítanak…” Forrás: 

Tv21ungvar.tv: teljes cikk > 

Ismét Técsőn a Vigyázók csapata 

16 évvel ezelőtt kezdődött, amikor a pravoszláv egyház vezetősége úgy döntött, hogy őseink sírhantjaira, csontjaira templomot épít 

az 1958-ban bezárt régi temetőben. A KMKSZ Técsői Alapszervezetének éves közgyűlését tartottuk, és csak természetes, hogy a 

felfokozott, érzelmektől sem mentes fő téma az ősi sírkert lett. […] Ekkortájt jelentek meg a városban a Vigyázók Had- és 

Kultúrtörténeti Egyesület tagjai, akik elnökük, Hangácsi István vezetésével világháborús magyar katonai emlékhelyek után kutattak 

a körzetben. Megismerve a sírkert történetét, ők vállalták fel, hogy a helyi közösség és a KMKSZ egyetértésével egy emlékparkká 

alakítják a temetőt. Úgy gondoltuk, hogy ezzel békésen folytathatjuk az emlékpark további rendezését, kialakítását. Sajnos nem így 

történt…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

Helyzetkép: Római katolikusok Rahón 

A Fehér- és a Fekete-Tisza összefolyásánál, festői természeti környezetben fekvő Rahó első írásos említése – Rahow alakban – 

1447-ből származik. A 2001-es népszámlálás szerint 15 247 lakosa volt 12 százaléknyi magyarsággal. A Kárpátok hegykoszorújától 

övezett településen római katolikus egyházközség is működik, mely nagy szerepet tölt be a helyi magyar közösség megtartásában. 

[…] Az egyházközség jelenleg 2 400 hívet számlál […] mutatja be az egyházközséget Reparuk Ildikó hitoktató. A hívek száma már 

a háború kitörése előtt jelentősen csökkenni kezdett, már akkor elkezdődött a migráció. […] 2023-ban 2 esketésre, 9 keresztelésre 

és 23 temetésre került sor. A házasságok 99 százaléka vegyes házasság, de igazán felemelő érzés, amikor a más felekezetű fél is 

gyakorló katolikussá válik. […] Nagy és sok figyelmet fordítunk a felnövekvő generációnkra…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes 

cikk > 

 

Statisztika: A 12 éve iskolába íratott gyermekeknek csak 62 százaléka érettségizik 

A 12 éve iskolába iratkozott romániai gyermekeknek csak 62 százaléka jutott el az érettségiig, vonta le a következtetést a 

rendelkezésre álló adatok alapján az Europa Liberă. A 2012/2013-as tanévben majdnem 189 500-an kezdték el az első osztályt, 12 

évvel később azonban csak 119 ezren iratkoztak be az érettségire. Az érettségiből kimaradnak azok is, akik a szakiskolákat 

választják, sokan viszont azért morzsolódnak le, mert kénytelenek pénzt keresni, esetleg férjhez mennek, és otthon maradnak, 

mondta Bogdan Voicu szociológus, aki arra is felhívta a figyelmet, hogy a korai iskolaelhagyás tekintetében Románia élen jár 

Európában…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Közzétették a nyolcadikosok képességvizsgájának eredményét 

Közzétették az oktatási minisztérium honlapján a nyolcadikosok országos képességvizsgájának eredményét. Az eredményeket 

megyénként, a vizsgázók kódja és az elért eredmények alapján listázzák. A képességvizsgán 153 ezren vettek részt és több mint 

8300-an voltak azok, akik anyanyelvből, többek között magyar nyelv és irodalomból is vizsgáztak. A legtöbb 5-ös feletti átlagot 

Bukarestben (88,3 százalék), Kolozs megyében (85,9 százalék) érték el a nyolcadikosok az óvások előtti eredmények szerint. […] 

Hargita megyében 72,9 százalék, Kovászna megyében 71,5 százalék az ötös feletti médiák aránya…” Forrás: Transtelex.ro: teljes 

cikk > teljes cikk 2 > 

https://karpataljalap.net/2024/06/30/doctorandus-hetvege-nagydobronyban
https://tv21ungvar.tv/2024/07/02/reti-janos-jubileumi-kiallitasa-az-ungvar-galeriaban/
https://karpataljalap.net/2024/07/03/ismet-tecson-vigyazok-csapata
https://karpataljalap.net/2024/06/23/romai-katolikusok-rahon
https://karpataljalap.net/2024/06/23/romai-katolikusok-rahon
https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/03/erettsegi-lemorzsolodas
https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/03/nyolcadikos-kepessegvizsga-eredmenyek
https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/03/nyolcadikos-kepessegvizsga-eredmenyek
https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/03/kepessegfelmero-eredmenyek-osszegzes


       

Szabálytalanságot szabálytalanságra halmozva próbálták megoldani a román érettségi körüli problémákat  

A teljes romániai magyar oktatáspolitika alapvető hibáira is rámutattak azok a névtelenül nyilatkozó szakemberek, akiket a jelöletlen 

román érettségi dolgozatok körül kialakult botrány miatt kerestünk meg, hogy megértsük, konkrétan mi is történik. Az alább 

következő szöveget több név nélkül nyilatkozó pedagógus szakmai kritériumok alapján megfogalmazott véleményéből raktuk össze, 

akik a nyilvános kritika miatt féltek attól, hogy szakmai vagy személyes retorziókat szenvednek el. […] A jelenlegi középiskolai 

tantervek azonban az V-VIII. osztályos kompetenciák megismétlésére szorítkoznak, egy olyan egyszerűsített 

követelményrendszerrel, amely nem képes valódi nyelvtudást nyújtani. […] Az egyik nyilatkozó pedagógus a következő hasonlattal 

mutatott rá a helyzet abszurditására: „Ez kb. olyan, mintha magyarból szórványgyermeknek szórványjavítót igényeltünk volna, 

hogy ne legyen diszkriminálva – a székely javító ugyanis pont ugyanúgy nem ismeri a szórvány nyelvállapotát. […] Az országos 

bizottság elnöke a megyei bizottságokkal átiratokban kommunikál, nem üzenetekben és videó konferenciákon. […] Aláírásgyűjtés 

a Kolozs megyei érettségi bizottság diszkriminatív eljárása ellen. […] Feljelentést tett a Jogvédő Csoport az Identitás Szabadságáért 

(AGFI) az Országos Diszkriminációellenes Tanácsnál a magyar érettségizők hátrányos megkülönböztetése ügyében…” Forrás: 

Transtelex.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > teljes cikk 5 > 

Podcast: Románia is nagyon elkésett a klímapolitikai tervével 

Románia sem továbbította hosszútávú klíma-és energiapolitikai terveit az Európai Bizottságnak. Minden tagországnak június 30-ig 

kellett volna beküldenie saját, 2030-ig megvalósítandó stratégiai elképzeléseit. Az uniós országok közül mindössze négy tagország 

tett eleget a felkérésnek. Miért ilyen kevesen és egyáltalán van-e Romániának vonatkozó stratégiája? – kérdeztük Winkler Gyula 

európai parlamenti képviselőt…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Kamasztörténetek Labancz Dánieltől és Orosz Ildikótól 

„A kamaszkor ugyanolyan fájdalmas, egyszersmind katartikus folyamat a serdülő és a szülő számára is, mint a születés, csak 

hosszadalmasabb” – olvasható Orosz Ildikó újságíró és Labancz Dániel klinikai pszichológus kötetének előszavában. Az idézet a 

13. Kolozsvári Ünnepi Könyvhét egyik előadásán is elhangzott a Nyugi! - Kamasztörténetek pszichológusszemmel aggódó szülők 

megnyugtatására című kötet kapcsán. A kamasztörténeteket feldolgozó, szülő-serdülő kapcsolat viszontagságaira megoldásokat 

kereső könyvről Botházi Mária, az MTA külső köztestületének tagja kérdezte a szerzőpárost…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Mikó László, könyvkötő 

A kolozsvári születésű könyvkötővel szakmáról, megélhetésről, kertészkedésről, horgászatról, a kincses városról beszélgettünk... és 

az is kiderült, ki termesztett elsőként tubarózsát Kolozsváron. […] Több helyen olvastam, hogy a könyvkötő szakma kihalófélben 

van. Igaz ez? Igen, igaz. Ahogy maga a könyv is. Ha megnézzük, régebben elég sok helyen lehetett könyvet venni. Ma már csak 

egy-két könyvesbolt van. Mindenki az elektronikus formátumokat keresi. […] A munkafolyamatokat egyre inkább gépek végzik. 

Hány könyvkötő dolgozik ma Kolozsváron? Lehet ezt tudni? […] Hagyományos értelemben vett könyvkötők… nos, én kettőről 

tudok…” Forrás: Foter.ro: teljes cikk > 

Születésnapi köszöntés a legtöbb erdélyi magyar film készítőjének 

Gulyás Gyula munkái alapján nagyjából rekonstruálható a magyarság legutóbbi 100 éve. Politika, kultúra, társadalom, háború, 

forradalom – minden megtalálható a munkáiban. Átcsempészett kamerával, a legnagyobb titokban jutott el eldugott csángó falvakba, 

és rögzítette az itteni kultúra lassú felmorzsolódását. Kallós Zoltán néprajzkutató volt kalauza a járatlan utakon, aki rítusokat, 

népszokásokat, tárgyakat és viseletet, zenét, éneket, balladát – mindazt, ami a térség kulturális öröksége, megmutatott neki…” 

Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Kálvin-hét a Kézdi-Orbai Református Egyházmegyében 

Az Úrban való megerősödés jegyében az „Erősödjetek meg az Úrban és az Ő hatalmas erejében” mottóval zajlott az idei Kálvin-

hét. Az egyházmegye gyülekezetei, lelkipásztorai az idén is lelkesedéssel szervezték meg a nem kis tömeget megmozdító 

rendezvényt. Idén a házaspárok napjával indult a hét, a rendezvénynek a Kovászna-belvárosi egyházközség adott otthont. A téma 

az előadás címe is: Egyben magammal, társammal, Istennel.Barticel-Kiss Eszter Orsolya csomakőrösi lelkipásztor igehirdetése után 

Andrei Imelda Paula segesvári segédlelkész előadását hallgatták meg a jelenlevők a kapcsolati problémákról, konfliktusokról, ezek 

fel- és megoldásáról, emberismeretről és elfogadásról. Hétfőn Zágonban a vallásórások gyűltek össze, több mint 260-an. […] 

Kedden Sepsibesenyő adott otthont az ifjúsági napnak…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

 

 

https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/04/roman-erettsegi-magyar-diakok-oktataspolitika-hibak
https://transtelex.ro/kozelet/2024/07/02/roman-erettsegi-magyar-tagozat-kallos
https://szabadsag.ro/article/roman-erettsegi-alairasgyujtes-kolozs-megyei-erettsegi-bizottsag-diszkriminativ-eljarasa
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/07/02/roman-erettsegi-megjeloles-kallos-zoltan-kolozs/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/magyarok-kozti-diszkriminacio-panasszal-elt-az-erettsegi-javitas-miatt-egy-jogvedo-szervezet
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/07/03/romania-is-nagyon-elkesett-a-klimapolitikai-tervevel/
https://szabadsag.ro/article/nyugi-majd-kinovi
https://foter.ro/cikk/miko-laszlo-konyvkoto-ma-az-emberek-inkabb-vesznek-egy-uj-peldanyt-ha-egy-konyv-szetmegy/
https://transtelex.ro/kultura/2024/07/03/gulyas-gyula-80-szuletesnapi-koszontes-a-legtobb-erdelyi-magyar-film-keszitojenek
https://www.3szek.ro/load/cikk/166883/erosodjetek-meg-az-urban-kalvin-het-a-kezdi-orbai-reformatus-egyhazmegyeben


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 
 

Gubík Lászlót jelölik a Magyar Szövetség elnökének 

A Magyar Szövetség három egymást követő választáson ért el kudarcértékű eredményt. A parlamenti választáson a szavazók 4,38%-

a támogatta a pártot, a köztársaságielnök-választáson már csak 2,9%, az európai parlamenti választáson pedig 3,88%-os eredményt 

ért el a magyar politikai tömörülés. Ezek az adatok egyértelműen jelzik, hogy a választók a politikai kínálatot nem tartják 

megfelelőnek. […] A párt életében időközben elkezdődtek az egyes helyi és járási elnökségi ülések, amelyek elsődleges feladata, 

hogy jelölteket állítsanak a tisztségek betöltésére. […] A Lévai Járási Elnökség 2024. július 1-jén tartotta Zselízen soros ülését, a 

párt helyi, regionális szerve Gubík László személyét jelöli elnöknek. Így a Szövetség a Közös Célokért társulás elnöke jelenleg az 

első, és eddig egyetlen jelölt a tisztségre. […] A jelölésről, ambícióiról, elképzeléseiről kérdeztük a fiatal közszereplőt. […] Az 

erőszakmentes, de elvhű magyarságszolgálat és a Kárpát-medencei népek együttműködésre ítéltetése mellett van múltunk, jelenünk 

és a jövőnk is…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Gyűgyön folytatódnak a régészeti ásatások 

A nyári időszakban folytatódnak a régészeti ásatások Gyűgyön. A nemzetközileg ismert és elismert fürdővárosban 2023-ban 

kezdődtek a feltárások. A kutatást a nyitrai Konstantín Filozófus Egyetem Bölcsésztudományi Karának régészeti tanszéke valósítja 

meg Noémi Beljak Pažinová vezetésével. Az előző nyári feltárások során egy hatezer évre datálható őskori település nyomaira 

bukkantak…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Fiala-Butora János felvidéki jogász a Lőrincz Csaba-díj idei kitüntetettje 

Az idén Fiala-Butora János felvidéki jogász, közgazdász, emberi jogi ügyvéd részesült a Lőrincz Csaba-díjban, amelyet ünnepélyes 

keretek között hétfőn adtak át Budapesten. Magyar Levente, a Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára […] 

méltatta és a kormány nevében megköszönte a díjazott, Fiala-Butora János tevékenységét, kiemelve, nagyon jelentős munkát végez 

ügyvédként. Kitért arra is: napjainkban Szlovákiával valóban baráti és szövetségesi a kapcsolat, de még most is rengeteg olyan 

múltbéli elvarratlan szálat kell kezelni, amely hátrányosan érintheti a felvidéki magyarokat…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Arany Amos-díj – A „Viskola” igazgatónőjét is kitüntették 

2024 júniusában immár 17. alkalommal adták át az Arany Amos-díjakat. Az Arany Amos-díj Szlovákia egyik legmagasabb rangú 

kitüntetése, amelyet olyan pedagógusoknak ítélnek oda, akik kiváló szakmai munkával, hatékony nevelési formákkal és 

emberséggel segítenek utat mutatni a jövő nemzedékének. […] A hír, hogy a 2024-es évben én kapom az Arany Amos-díjat az 

Előítélet nélküli tanár kategóriában, váratlanul ért, s óriási meglepetés volt számomra […] fogalmazta meg az ipolyviski alapiskola 

igazgatónője, Szabó Balázs Szabina. Mint mondta, oktatási intézményük a 2023/2024-es tanévben bekapcsolódott a nemzetközi 

szintű The Romani-Plurilingual Policy Experimentation projektbe…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

Az MKP elfeledett évfordulójára 

Emlékeznek rá a kedves olvasók, hogy tavaly, a Magyar Koalíció Pártja (MKP) megalakulásának 25. évfordulóján hány elemzés és 

visszaemlékezés jelent meg a honi sajtóban? Nem? Nincsenek egyedül. Össznépileg feledkeztünk meg róla. Pedig az, ami 1998. 

június 21-én a dunaszerdahelyi művelődési központban történt, később komoly hatással volt Szlovákia történetére. […] 1998 elején 

az is egyértelművé vált, hogy Vladimír Mečiar kormányfő a szeptemberi választás előtt úgy szeretné megváltoztatni a választójogi 

törvényt, hogy megakadályozza a kisebb pártok koalícióban indulását. A célja ezzel az volt, hogy ellehetetlenítse a széttöredezett 

ellenzéket. A magyar pártok megértették: vagy egyesülnek, vagy külön-külön kell indulniuk…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Volt egyszer egy országos szavalóverseny...? 

Minap a kezembe került egy pecsét, rajta: Szlovákiai Magyar Vers- és Prózamondók Egyesülete. Magam is meglepődtem, ilyen is 

volt? Volt bizony, ahogy Pódium Színházi Társaság is. Ezen szakmai szervezetek feladata volt még a kilencvenes-kétezres években 

az egyes országos fesztiválok (Tompa Mihály Országos Verseny, Jókai Napok, Duna Menti Tavasz, Egressy Fesztivál) 

koordinálása. Mára mindez a múlté, annak is örülünk, ha egy-egy országos fesztivál megrendezésre kerül. […] A szerző a Tompa 

Mihály Országos Verseny egykori főszervezője…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

 

https://felvidek.ma/2024/07/gubik-laszlot-jelolik-a-magyar-szovetseg-elnokenek/
https://felvidek.ma/2024/07/gubik-laszlo-itt-az-ideje-hogy-talpra-alljon-a-felvideki-politika/
https://felvidek.ma/2024/07/gyugyon-folytatodnak-a-regeszeti-asatasok/
https://felvidek.ma/2024/06/fiala-butora-janos-felvideki-jogasz-a-lorincz-csaba-dij-idei-kituntetettje/
https://ma7.sk/tajaink/arany-amos-dij-a-viskola-igazgatonojet-kituntettek
https://ujszo.com/szalon/egy-nehez-nap-delutanja-az-mkp-elfeledett-evfordulojara
https://ma7.sk/tollhegyen/volt-egyszer-egy-orszagos-szavaloverseny


       

SZERBIA/VAJDASÁG  

Négyszeres túljelentkezés az Újvidéki Egyetem szoftverfejlesztési és pszichológiai szakjaira 

Az Újvidéki Egyetem 14 fakultásán meghirdetett alap- és integrált képzésekre összesen 9148 elsőéves hallgató iratkozhat be. A 

férőhelyek közül 5483 hely államilag támogatott, 3665 pedig önköltséges. Egyes karokon a következőképpen alakult a sikeresen 

felvételizők száma: […] A Bölcsészettudományi Karon 1015 elsőéves jelentkezését várták. Szerb nyelv és irodalom szakon 57 

helyet biztosítanak a leendő hallgatóknak, 26-an pályáztak. Angol nyelv és irodalom szakra 80 tanuló iratkozhat be, a felvételi 

tesztet 112-en írták meg. A magyar nyelv és irodalom szakon a 25 helyre 5-en jelentkeztek. […] A Magyar Tannyelvű Tanítóképző 

Kar 70 diák jelentkezését várja, a férőhelyekből 45 államilag támogatott. Az okleveles tanító szakra 35 helyet biztosítottak, ahova 

9-en jelentkeztek, az óvodapedagógus szakra a 20 helyre 10-en pályáztak. A kommunikátor szakra 15 szabad hely volt előirányozva, 

és 10-en próbáltak szerencsét…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Kezdődik a XXI. Szabadegyetem 

A VIFÓ Vajdasági Szabadegyetem Facebook-oldalán már ízelítőt kapunk a szerdán kezdődő XXI. Vajdasági Szabadegyetem 

programjából. A rendezvénynek idén is a kishegyesi Kátai-tanya ad otthont. A megnyitó szerdán 13.30 órakor volt, s ezt követően 

Szűcs Zoltán, az Eszterházy János Katolikus Egyetem Pedagógiai Karának dékánja MI lesz ebből? – a mesterséges intelligencia 

kommunikációs kihívásai címmel tartott előadást. […] Csütörtökön 10 órakor lesz a rendezvény hivatalos megnyitója, ezt követi a 

Délvidéki panelbeszélgetés. Pénteken Jungvirt Erika: Az önéletrajz írástól az előléptetésig címmel osztja meg a hasznos tudnivalókat 

a fiatalokkal, és Pintér Róbert, a szabadkai Műszaki Szakfőiskola tanára, az MTA külső köztestületének tagja is előadást tart…” 

Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Újvidéken megkezdődött a 24. Apáczai Nyári Akadémia 

Kilencvennyolcan jelentkeztek az idei Apáczai Nyári Akadémiára, amelyet huszonnegyedik alkalommal szervezett meg a Vajdasági 

Magyar Pedagógusok Egyesülete (VMPE) Újvidéken. A megnyitót és a plenáris előadásokat hétfőn délelőtt tartották meg a 

Vajdasági RTV székházában. Nagyon jó érzés, hogy ennyi pedagógus bevállalta azt, hogy a nyári szünetben, a tanév során elvégzett 

rengeteg feladat után itt vannak és tovább képezik magukat, mondta Lukács Gabriella, a VMPE elnöke. […] Az idei nyári akadémián 

a digitalizáció van a fókuszban. Az Alfa gyerekek az iskolában című előadásomban arra keresem a választ, hogy a képernyő áldás 

vagy átok? mondta Varga László, a Soproni Egyetem Benedek Elek Pedagógiai Kar dékánja, egyetemi docens…” Magyarszo.rs: 

teljes cikk > 

A határ, ami nem választ el 

A szerb-magyar országhatár, nyelvhatár és identitáshatár a témája a No border vagyis a Határ, ami nem választ el elnevezésű IPA-

projektnek. A partnerek a bajai Türr István Múzeum, a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet és a Magyar Tannyelvű Tanítóképző 

Kar. A szabadkai felsőoktatási intézmény terepi kutatásokat és műhelymunkákat szervez, de jelentős beszerzések is várhatók a 

mintegy 320 ezer euró összértékű projektnek köszönhetően. […] Fehér Viktor néprajzkutató az MTTK tanársegédje elmondta: 

„Habár úgy reprezentálják magukat a helyiek és a helyi vezetők, mint a legdélebbi magyar település, helyi szinten sok kis közösség 

és különféle etnikai csoportok élnek együtt, akik bizonyos stratégiák mentén határokat húznak egymás között, más stratégiák mentén 

pedig átjárnak ezeken a határokon…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Továbbra is blokád alatt az Újvidéki Rektorátus 

Ötödik napja tart az Újvidéki Rektorátus blokádja, amelyet a STAV informális szervezethez tartozó bölcsészkaron tanuló hallgatók 

szerveztek, azért, mert továbbra sincs előrelépés a diákparlamenti választásokkal kapcsolatban. A 021.rs úgy tudja, hogy az Újvidéki 

Egyetem adminisztrációjától nem hivatalos tájékoztatást kaptak arról, hogy a Hallgatói Parlament képviselői nem hajlandóak 

tárgyalni az alapvető kérésnek számító szabályzati módosításról…” Szmsz.press: teljes cikk > 

Csonti Melinda tanítónő nemrégiben megkapta a Tehetség Szolgálatáért mentori díjat 

Állj a vállamra, és láss tovább! – ez a hitvallása Csonti Melindának, a felsőhegyi Csokonai Vitéz Mihály Kihelyezett Tagozat 

tanítónőjének, aki nemrégiben a Tehetség Szolgálatáért mentori cím büszke tulajdonosa lett. […] Éveken át tanított nyári és téli 

táborokban is, és mindenütt törekedett arra, hogy legyenek olyan tanítványai, akik majd továbbviszik a népművészet iránti szeretetet 

https://www.magyarszo.rs/kozelet/oktatas/a.311131/Negyszeres-tuljelentkezes-szoftverfejlesztesre-es-pszichologiara
https://www.magyarszo.rs/kozelet/oktatas/a.311067/Holnap-kezdodik-a-XXI-Szabadegyetem
https://www.magyarszo.rs/kultura/a.311064/Hogyan-lehet-megfelelni-az-oktatas-es-neveles-kihivasainak
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/hatar-ami-nem-valaszt-el
https://szmsz.press/2024/07/04/tovabbra-is-blokad-alatt-az-ujvideki-rektoratus/


       

DIASZPÓRA 

– hangozott el a 12. Vajdasági Tehetség Gála díjkiosztó ünnepségén De Negri Ibolya, az Észak-bácskai Magyar Pedagógusok 

Egyesülete elnökének méltatásában…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

 

Összmagyar Középiskolás Tábor 

A Rákóczi Szövetség szervezésében a sátoraljaújhelyi központban ünnepélyesen megnyílt az Összmagyar Középiskolás Tábor, 

ahová 500 diák érkezett 29 Kárpát-medencei középiskolából, valamint az Amerikai Egyesült Államokból, Ausztráliából, Új-

Zélandról, a Dél-afrikai Köztársaságból, Finnországból és Németországból is érkeztek a táborba magyar gyökerű középiskolások. 

Kárpátalját 120 középiskolás képviseli. A sátoraljaújhelyi Várhegy nyergében elhelyezkedő Rákóczi Tábor a magyar fiatalok egyik 

meghatározó találkozási helyszínévé vált, ahová különböző tematikus táborokba 32 országból érkeznek a magyar fiatalok a nyár 

folyamán…” Forrás: Tv21ungvar.tv: teljes cikk > 

4. Hungarian Summit Floridában 

A Hungarian Summit négy év alatt Magyarország és az Egyesült Államok közötti gazdasági, oktatási, közösségi és kulturális 

kapcsolatok erősítésének kulcsfontosságú eseményévé vált. A kezdeményezés mögötti közösségi szerveződés, a HungarianHub 

2021-es indulása óta a csúcstalálkozó látványos növekedésen és bővülésen ment keresztül. A háromnapos felsőoktatási delegációs 

programot Trunkos Judit, a Robert Morris Egyetem politológia adjunktusa és a HungarianHub önkéntese szervezte. Ezzel 

párhuzamosan az USA Accelerator és a University of Central Florida Business Incubation Programmal közösen szervezett üzleti 

delegációs program az amerikai üzleti kultúrában való elmélyülést kínálta…” Forrás: Bocskairadio.org: teljes cikk > 

Beszámoló: A Rákóczi Alapítvány és a Kanadai/Amerikai Magyarság szolgálatában 

2023 őszétől abban a megtisztelésében volt részem, hogy a Kőrösi Csoma Sándor Program ösztöndíjasaként kilenc hónapon 

keresztül, a Rákóczi Alapítványnál és a Kanadai/Amerikai Magyarság hetilapnál teljesíthettem szolgálatot. A Rákóczi Alapítvány 

működését tekintve a legfontosabb tevékenységek között említhetjük kilenc hónapos misszióm alatt: a Rákóczi Gála Bál 

adománygyűjtő vacsora és gála megrendezését, a Carpe Diem ösztöndíj program lebonyolítását, egy az alapítvány kárpátaljai 

programjait bemutató kisfilm előkészítését és a gáti magyar óvoda konyhájának felújításhoz kapcsolódó program lebonyolítását…” 

Forrás: Korosiprogram.hu: teljes cikk > 

Vélemény: Frank Tibor - Elon Musk kérdez 

Elon Musk, a leggazdagabb ember a világon, a közelmúltban feltett egy kérdést a saját platformján. A kérdés ugyanis úgy szólt, 

hogy ‘Ez legális’? A kérdést azután tette fel, miután látott es olvasott egy hirdetést az egyik kanadai csúcs-egyetem, a vancouveri 

UBC (University of British Columbia) adta ki. A hirdetésben a fogorvosi szakra keresnek munkaerőt, nem is akármilyen pozícióra: 

kutatókat, kutatási vezetőt. A hirdetés szerint azonban csak bizonyos emberek jelentkezhetnek. […] Ez nem tetszik Elonnak, ő még 

mindig a legjobban kvalifikáltság kritériumát vallja magáénak. Viszont ha nem a legalkalmasabb ember jut egy ilyen, a közösség 

által fontos pozícióba, az nyilvánvalóan a lakosság számára széles körben lehet/lesz káros. Az eredmény társadalmi szinten a 

színvonal csökkenése lesz előbb utóbb. […] Az egyetemeken el is indultak tiltakozó mozgalmak, a legjelentősebb talán az a levél, 

amit 40 neves professzor irt alá, kifejtve ennek a gyakorlatnak a tarthatatlan és káros voltát…” Forrás: Kanadaihirlap.com: teljes 

cikk > 

 

 

 

 

 

              

            Összeállította: Bóna László 

https://www.magyarszo.rs/kultura/a.310701/Allj-a-vallamra-es-lass-tovabb
https://tv21ungvar.tv/2024/07/01/osszmagyar-kozepiskolas-tabor/
https://www.bocskairadio.org/4-hungarian-summit-floridaban-uzleti-felsooktatasi-kozossegi-es-kulturalis-forum/
https://www.korosiprogram.hu/hirek/rakoczi-alapitvanykanadaiamerikai-magyarsag-szolgalataban
https://kanadaihirlap.com/2024/07/02/frank-tibor-elon-musk-kerdez-a-woke-allapota-kanadaban/
https://kanadaihirlap.com/2024/07/02/frank-tibor-elon-musk-kerdez-a-woke-allapota-kanadaban/

